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Мейрам ОСПАНОВ, пресс-
секретарь 

Нового ректора на  про-
шлой неделе представил ви-
це-министр образования и 
науки РК Тахир Балыкбаев. 
Им стал Валиев Хусаин Хасе-
нович, который уже руково-
дил нашим вузом с 2001 по 
2008 годы. 

Напомним, Валиев Хуса
ин Хасенович – наш земляк, 
родился в Аулиекольском 

рай  оне, доктор технических 
наук, профессор, член-кор-
рес пондент академии наук 
Выс шей школы РК, член 
меж дународной информаци-
он ной академии. Экс-сена-
тор Парламента РК. Награж-
ден орденом «Кұрмет» и 
почет ны ми медалями. По
сле окончания депутатского 
срока работал проректором 
Казахского национально-
тех нического университе та 
имени К.Сатбаева.

Представляя ректора ви
це-министр Т. Балыкбаев 

очень позитивно отозвался об 
университете:

- Если говорить о сегод
няшних достижениях и вы
сотах, то это, безусловно, зас-
луга бывшего ректора А.На-
метова и, конечно же, тру-
доемкая работа коллекти ва, 
- отметил он. - В будущем 
желаю удержать эти дости-
жения. Сегодня Ваш универ-
ситет вносит огромный 
вклад в развитие програм мы 
ГПИИР-2 (Государ ственная 
про грамма индустриаль
но инновационного разви

тия). К тому же програм
ма «Серпін» развива ется по 
плану. Поэтому в дальней
шем желаю Вам творческих 
успехов.

После встречи Тахир Ос-
панулы ознакомился с но
вой тех никой и предостав
ляемыми услугами лабо
ратории «Цен тра научно-
производствен ной продук
ции продуктов питания». 
После посещения научно-
иссле довательского центра 
вице-министр общался со 
сту ден тами.

Перизат ЖҰМАБЕК,
ГӘФ  журналистика  мамандығының 2 курс студенті

Мемлекет басшысы Н.Ә.Назарбаевтың жыл сайынғы 
Жолдауын Қазақстан халқы тағатсыздана күтеді. Себебі, 
маңызды құжатта еліміздің экономикалық, әлеуметтік 
ахуалына және дамуына қатысты маңызды мәселелер 
айтылып, үкіметке нақты тапсырмалар жүктеледі. Сонымен 
қатар алдағы жылдардағы әлемдік экономикалық 
өзгерістер, сын-қатерлер туралы да сөз болады. Елбасы 
сондай сынақтардан қалай өту керек және не істеуге тиісті 
екенімізді айтады. Сондықтан дүстүрлі Жолдауды билік 
өкілдерінен бастап қарапайым жұмысшыларға дейін, 
оқытушылардан бастап, студент, оқушыларға дейін ұйып 
тыңдайды. 

Ұлты Көшбасшысы 30 қараша күні жаңа Жолдауын 
жариялады. Университет ұжымы бір кісідей жиналып, 
Мемлекет басшысының әр сөзін тыңдадық. Елбасы бұл 
жолғы жаңа Жолдауында Тәуелсіздіктің маңыздылығына 
тоқталып, сол егемендігімізді әрі қарай баянды етуге 
бәріміз жұмыла кірісу керектігін ашып айтты.

Иә, мемлекетіміздің тұғырын мызғымастай етіп нығайта 
түсу үшін бізге әлі де талай бұралаң жолдардан өтуге 
тура келеді. Біздің қазақ халқы талай қиын кезеңдерді ба
стан өткерсе де, болашаққа деген сенімін жоғалтпады. 
Соның арқасында азаттықтың ақ таңы атты. Тәуелсіздік 
туының еркіндік алып, көкте желбіреп тұрғанына санаулы 
күндерден соң 25 жыл толады. Елбасымызбен бірге Отаны
мызды «Мәңгілік ел» ету жолында барлық күш-жігерімізді 
біріктірсек, мақсатымызға міндетті түрде жетеміз.

Жолдауда мен секілді Қазақстанның жастарына жасалып 
жатқан жағдайдың көп екені айтылды. Білімді, еңбекқор, 
белсенді жастар шеберліктің шыңына жетіп, талмай ғылым 
іздеп, техниканың тілін меңгеріп, еліміздің болашағы үшін 
тер төгу керектігін түсінуі керек.

Елбасымыз халықтың көкейінде дүрген сауалдың бірі, 
әлемдік дағдарыс мәселесіне де тоқталды. Жер бетін 
жайлаған дағдарыстан біздің еліміздің қалай шығатынын да 
түсіндіріп берді. Ұлттық валюта теңгемізге деген сенім еш 
уақытта сөнбеуі керек. Қазақстан халқы төл теңгесімен сау
да жасайды, төл теңгесін сақтайды. Өзге елдің валютасы ше
телге шыққанда ғана қолданылады. Дағдарысқа қарамастан 
келер жылдан бастап жалақы, әлеуметтік жәрдемақы мен 
шәкіртақы 30% ға өседі. Елбасының «Біз бұл дағдарысты 
жеңеміз»,-деген бір ауыз сөзі қазақстандықтардың бойына 
сенім ұялатқаны сөзсіз. 

Елбасының Жолдауы еліміздің алдағы жылдағы 
бағытын айқындап берді. Мемлекет басшысының Жолда
уын жұдырық болып жұмыла жүзеге асырсақ дағдарыстан 
өте шығамыз. 

Мен, ертеңіме сенемін, себебі Менің Отаным Мәңгілік Ел 
- тәуелсіз Қазақстан!

В университете новый ректор

Елбасының Жолдауы

Ертеңіме сенемін!

«Бентли для красавицы»
Костанай выбрал свою красавицу. Под звон 
бокалов и вспышки фотокамер финальное 
шоу посетили около 200 зрителей.

4 стр.

Зарубежные ученые - 
в гости в КГУ!
В рамках программы индустриально- 
инновационного развития наш университет 
посетили гости из Москвы и Швеции.

3 стр.

7 бет

Қыздар мінген көліктер
Қазіргі таңда темір тұлпарды тізгіндеп 
жүрген нәзік жандылардың қатары 
көбейген.
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В интересах студентов
Динара АБДИРОВА, сту-
дентка 2 курса ГСФ спе-
циальность «журнали-
стика»

В предыдущем номе-
ре  газеты "Білім Жарысы" 
был опубликован материал 
о   проблемах в организации 
учебного процесса, в част-
ности, о  недовольствах 
студентами расписанием 
расписание и о сущности  
кредитной системы. Для 
объективной подачи матери-
ала, мы решили обратиться 
к директору департамента 
по академическим вопро-
сам КГУ им А.Байтурсынова 
Исмаилову Арману Ораза-
лиевичу.  Разберем все по 
порядку. 

- Итак, что же все-таки 
подразумевает кре дит-
ная система?

- Кредитная техноло-
гия в системе образования 
– это обучение на основе 
выбора и самостоятельно-
го планирования обучаю-
щимся последовательно-
сти изучения дисциплин 
с использованием креди-
та как унифицированной 
единицы измерения объ-
ема учебной работы обу-
чающегося и преподавате-
ля Данная технология уже 
давно применяется в выс-
ших учебных заведениях 
Европы, Америки. В Ко-

станайском государствен-
ном университете им. Ах-
мета Байтурсынова обуче-
ние осуществляется на ос-
нове кредитной техноло-
гии, которая руководству-
ется принципами откры-
тости и мобильности орга-
низации учебного процес-
са, значительно расширяет 
все уровни академической 
свободы: вуза, кафедры, 
преподавателя и студента. 
Кредитная система обуче-
ния дает право учебному 
заведению самостоятельно 
организовывать учебный 
процесс, кафедрам – са-
мостоятельно определять 
содержание элективных 
дисциплин, преподавате-
лям – преподносить учеб-
ный предмет по своей ме-
тодике, а студентам – полу-
чать знания согласно сво-
им склонностям и потреб-
ностям. В то же время ака-
демическая свобода вле-

чет за собой академиче-
скую ответственность всех 
участников образователь-
ного процесса и подразуме-
вают создание максималь-
но благоприятных условий 
для творческого развития 
обучающихся, преподава-
телей и применения инно-
вационных технологий и 
методов обучения. 

- И как же осущест-
вляется выбор препода-
вателей у нас в универ-
ситете?

- На первых двух курсах 
студенты изучают цикл об-
щеобразовательных дисци-
плин. Первокурсник на ор-
ганизационной неделе до 1 
сентября выбирает препо-
давателя и составляет свой 
индивидуальный учебный 
план на год. В выборно-
сти помогает эдвайзер, то 
есть направляет, помога-
ет, представляет препода-
вателей, портфолио кото-

рых находятся на внутрен-
нем портале университета, а 
на сайте университета, име-
ется краткая информация о 
факультете, кафедре и пре-
подавателях. Но есть один 
нюанс: студент выбирает 
преподавателя, который бу-
дет лектором или руково-
дителем программы. И этот 
выбор только для обяза-
тельных дисциплин. Неко-
торые студенты думают раз 
выбрал одного преподавате-
ля, он будет вести занятия: 
практические, семинар-
ские, лабороторные, СРОП 
групповые и тд. Но это не 
так, потому что выбирает-
ся только лектор. Для дис-
циплин обязательного ком-
понента мы предлагаем сту-
дентам не менее трех пре-
поавателей. Конечно, есть 
определенные проблемы на 
старших курсах, когда вы-
бор преподавателя осущест-
вляется студентами на обя-
зательные базовые и про-
филирующие дисциплины. 

Проблема существует 
в группах, где количество 
студентов в группе состав-
ляет менее 15 студентов. 
Во-первых, если студен-
ты выберут разных препо-
давателей, то у нас появят-
ся малочисленные груп-
пы ( не рентабельная груп-
па). Во- вторых, есть дисци-
плины, особенно на госу-
дарственном языке, кото-
рые могут вести один-два 
преподавателя. И здесь на 
помощь приходит эдвай-

зер, который рекомендует, 
предлагает выбрать пре-
подавателя, который спе-
циализируется на данной 
дисциплине или тематике 
и давно преподает данную 
дисциплину. 

- А что означает вы-
борность дисциплин?

- Как уже было сказано 
выше академическим на-
ставником студента явля-
ется эдвайзер, который по-
может студенту составить 
индивидуальный учебный 
план с учетом ранее изучен-
ных дисциплин, выбран-
ной траектории обучения 
и норм академической на-
грузки. 

Мы предлагаем студен-
там несколько образова-
тельных программ (траекто-
рии). Например, у журнали-
стов: СМИ и пиар, у юристов 
три направления: уголов-
но-правовая деятельность, 
гражданско-правовая дея-
тельность и административ-
но-правовая деятельность. 
Но есть одна загвоздка. 
Представьте, группа из 10-
12 студентов, из них четверо 
выбирают одну траекторию, 
8 - другую. Имеется норма-
тив, когда группа создается 
при не менее 8 студентов. И 
в этом случае, мы предлага-
ем всем студентам выбрать 
одну траекторию. 

По поводу иностранно-
го языка. У нас 13 препо-
давателей, студенты долж-
ны выбрать преподавателя 
сами и записаться к нему. В 

свою очередь, к одному пре-
подавателю может запи-
саться не более 15 студентов. 
Если студент не успел запи-
саться к тому преподавате-
лю которому хочет, то идет 
к другому преподавателю. 
Есть такие студенты, кото-
рые ходят в раздумьях, и в 
итоге не успевают записать-
ся к преподавателю англий-
ского языка, тогда прихо-
диться идти к менее загру-
женным преподавателям. 
Зачастую, преподаватели 
немецкого языка оказыва-
ются таковыми. 

- Самая актуальная те-
ма для студентов - рас-
писание. Что можете 
сказать по этому пово-
ду?

- Что касается расписа-
ния, то, во-первых -это был 
экспериментальный вари-
ант. Цель этого экспери-
мента - в одном месте со-
брать всех студентов, так 
как центр языковой под-
готовки находится в кор-
пусе № 3. Мы проанализи-
ровали этот опыт, изучили 
плюсы и минусы, выслу-
шали мнение преподавате-
лей, студентов, и админи-
страция университета ре-
шила, что во втором семе-
стре языковые дисципли-
ны специальности факуль-
тета информационных тех-
нологий, гуманитарно-со-
циального факультета и 
факультета истории и пра-
ва будут в проводиться у 
себя на факультете.

Помогли меценаты
Амангуль УСТЕМИРОВА

Дана Кажагаливеа 
– студентка 2 курса 
специальности «Экология» 
с началом учебного года 
столкнулась с проблемой 
оплаты за учебу. Первый год 
она окончила на «отлично» 
и была уверена в получении 
общеобразовательного 
гранта или скидки на оплату. 
Но ни того, и ни другого 
не произошло - в конкурсе 
на грант участвовало 
много ребят, поэтому над 
мамой нависла серьезная 
проблема – найти деньги. 

Кстати, воспитывает 
Дану мама одна, отца она 
лишилась давно, а род-
ной брат в настоящее вре-
мя служит в армии. С эти-
ми проблемами Дана вме-
сте с мамой отправились с 
проректору по науке Жар-
лыгасову Женису Бахытбе-
ковичу. Конечно, универ-
ситет не может себе позво-
лить терять хороших сту-
дентов из-за финансовых 
проблем. И Женис Бахыт-
бекович обратился с прось-
бой о помощи к своему уче-
нику – Сергею Львовичу 
Иванову.

Сергей Иванович вы-
пускник 2001 года специ-
альности «агрономия». 

Свое обучение он продол-
жил в аспирантуре, после 
окончания которого зани-
мался проблемами эколо-
гии, в сфере очень близкой 
ему, так как его отец рабо-
тал в этой сфере. В настоя-
щее время Сергей Львович 
является директором ТОО 
"Экогеоцентр". Несмотря 
на то, что коллектив пред-
приятия небольшой - чуть 
больше 10 человек, - пред-
приятие существует также 
больше 10 лет.

Экогеоцентр занимается 
всеми направлениями ра-
бот в области природоох-
ранного проектирования и 
нормирования, научными 
исследованиями самозаро-

стания техногенных зон, 
отвалов, золоотвалов и т.п., 
а проектные работы прово-
дит по всей стране.

Закончив университет, 
Сергей Львович не забывал 
свою альма-матер, он явля-
ется членом Попечитель-
ского совета при Универси-
тете. О Дане Кажагалиевой 
он узнал из уст проректора:

- Мне позвонил Женис 
Бахытбекович, мы давно 
друг друга знаем, и расска-
зал о сложившейся ситуа-
ции, что на факультете об-
учается перспективная сту-
дентка, но у неё есть фи-
нансовые проблемы и она 
не может оплатить обу-
чение. Я дал слово, что в 
этой ситуации обязатель-
но помогу... На протяже-
нии всей нашей деятель-
ности мы всегда оказыва-
ем помощь нуждающимся 
- больным детям, спортив-
ным организациям, таким 
как ОО "Федерация бокса 
Костанайской области", ОО 
"Джун ри Техкван-до Ка-
захстан" и т.п. 

Университет дал мне 
многое, научил общаться, 
смотреть в глубь пробле-
мы, научил думать. Поэто-
му я не мог отказать в этой 
проблеме. Это, так сказать, 
моя благодарность вузу, 
преподавателям за знания, 
которые они дали мне.

Сергей Львович и се-
годня продолжает свое со-
трудничество с универси-
тетом. В настоящее вре-

мя пытаем-
ся догово-
риться с од-
ним из за-
казчиков о 
совместной 
с вузом про-
ведении на-
учно-иссле-
д о в а т е л ь -
ской работы 
на их объ-
екте. Кроме 
этого, ТОО 
к а ж д ы й 
год берет 
на практи-
ку студенто 
для работ в 
полях, офи-
се на камеральную работу...

- А что вы думаете по 
поводу зарождения ме-
ценатского движения?

- Мне сложно что-то го-
ворить, сейчас кризис и все 
компании стараются со-
кратить свои расходы, уво-
лить сотрудников и т.п., 
поэтому им не до меценат-
ства. Но мое отношение не-
много иное, я стараюсь за-
рабатывать, чтоб была воз-
можность содержать всех 
своих сотрудников и хвата-
ло средств на оказание по-
мощи нуждающимся в них, 
- говорит Сергей Львович.

Что касается Даны, то 
Сергей Львович и его ком-
пания оплатили учебу на 
весь учебный год. И вооб-
ще, компания взяла сту-
дентку под свое шефство. 

- После окончания уни-

верситета я буду рабо-
тать у Сергея Львовича. 
И, конечно, все практи-
ки буду проходить у него. 
Я стараюсь учиться еще 
лучше, чтобы получить 
грант на следующий год, 
так как не могу быть обу-
зой и Сергею Львовичу.

Мама Даны безмерно 
благодарна людям, кото-
рые откликнулись на их 
проблему. Понятно, что 
без этого она не смогла бы 
продолжить учебу. Но те-
перь можно вздохнуть с об-
легчением, и смело взяться 
за учебу.

В свою очередь руковод-
ство вуза благодарно своим 
партнерам за реальную по-
мощь, которую они оказы-
вают. Надеемся, что этому 
примеру последуют и дру-
гие.

Поддержка портнеров

Резонанс
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  Хорошие новости

        Приоритеты развития

Зарубежные ученые - в гости в КГУ!
Зарина ЩЕРБАЕВА, 
студентка 3 курса ГСФ
 специальность 
«журналистика»

Как известно, наш  уни-
верситет вошел в число ба-
зовых вузов, которые будут 
осуществлять подготовку 
кадров для индустриальных 
предприятий страны. 

В целях организации 
деятельности универси-
тета по реализации ГПИ-
ИР- 2 приказом ректо-
ра были созданы рабочие 
группы по разработке об-
разовательных программ 
профильной магистрату-

ры и формированию ла-
бораторий по следующим 
направлениям подготов-
ки специалистов: автомо-
бильная инженерия, сель-
скохозяйственное маши-
ностроение, мехатрони-
ка, инновационные тех-
нологии в производстве 
продуктов питания из жи-
вотного сырья, контроль 
и безопасность продук-
тов питания. Также в це-
лях реализации ГПИИР в 
университете был создан 
координационный центр 
по разработке и реализа-
ции программы подготов-
ки кадров.

Потенциальными за-
рубежными вузами - пар-

тнерами по государствен-
ной программе индустри-
ально-инновационного 
раз вития являются: Выс-
ший институт сельскохо-
зяйственных наук, про-
дуктов питания , садо-
водства и ландшафтно-
го дизайна- Agrocampus 
Ouest(Франция), Поли-
технический университет 
Милана(Италия), Техни-
ческий университет Дрез-
дена (германия), Швед-
ский университет сель-
скохозяйственных наук. Г. 
Упсала (Швеция) и т.д.

В рамках программы 
индустриально- инноваци-
онного развития наш уни-
верситет посетили гости 

из Москвы и Швеции. Од-
ним из них является Гера-
сименко Николай Никола-
евич - профессор Москов-
ского института электрон-
ной техники, доктор физи-
ко-математических наук, 
заслуженный работник 
выс шего и профессиональ-
ного образования Россий-
ской Федерации. Николай 
Николаевич - известный 
уче ный в области радиаци-
онной физики и техноло-
гии полупроводников, ав-
тор 7 монографий и более 
300 работ в отечественных 
и международных журна-
лах. В течение двух недель 
профессор читал лекции 
магистрантам специально-

сти «вычислительная тех-
ника и программное обе-
спечение» факультета ин-
формационных техноло-
гий, которые были посвя-
щены основам мехатрони-
ки и робототехники.

Николай Николаевич ос-
тался доволен нашими ма-
гистрантами, отметив пер-
спективные возможности 
сотрудничества вузов по на-
учно-техническим вопро-
сам. В свою очередь, ма-
гистранты и студенты так-
же положительно высказа-
лись о мастер- классе, кото-
рый провел Н. Герасименко, 
оставив только положитель-
ные эмоции у обучающихся. 

Параллельно на факуль-

тете ветеринарии и техно-
логии животноводства с 
лек циями побывала Галия 
Замаратская - профессор 
Шведского Университе та 
сельскохозяйственных наук. 
Первую неделю ученый 
про водила занятия для м 
гистрантов на кафедре тех-
нология производства про-
дукции животноводства, на 
второй неделе прошли 
мастер-классы на кафедре 
технология переработки и 
стандартизации. В своих 
выс туплениях Галия За-
маратская акцентировала 
внимание слуша телей о 
вли янии пищи и пище вых 
компонентов на здоровье 
человека. 

Кадры для ГПИИР-2
Женис ЖАРЫЛГАСОВ, 
проректор по науке

Вторая пятилетка ин-
дустриализации страны 
выдвинула перед высшей 
школой новые задачи по 
обеспечению прорывных 
направлений экономики 
кадрами, подготовленными 
на уровне лучших мировых 
практик и способными при-
ступить к выполнению своих 
профессиональных обязан-
ностей на предприятиях 
сразу после окончания вуза. 
Важнейшим фактором в под-
готовке таких кадров яв-
ляется коренное изменение 
образовательного процесса 
в сторону его практической 
ориентированности и наце-
ленности образовательных 
программ на рынок труда. 

В Послании народу Ка-
захстана «Нұрлы жол – 
путь в будущее» Президент 
страны Н.А.Назарбаев от-
метил, что «В рамках про-
граммы индустриализации 
определены 10 вузов, на 
базе которых будет обеспе-
чиваться связь науки с от-
раслями экономики и под-
готовка кадров. Эти вузы, 
кроме того, что они стано-
вятся научными центрами, 
еще будут профильно гото-
вить кадры для экономики, 
для индустриализации». 

Программа развития Ко-
станайского государствен-
ного университета име-
ни А.Байтурсынова, кото-
рая вошла в число этих ву-
зов, в рамках ГПИИР-2 на 
2015-2019 годы разработа-
на с целью поддержки ре-

ализации государственной 
программы индустриаль-
но-инновационного разви-
тия Республики Казахстан, 
научного сопровожде-
ния предприятий региона 
– участников ГПИИР-2, и 
обеспечения их квалифи-
цированными профессио-
нальными кадрами.

Перед КГУ, как участ-
ником данной програм-
мы, стоит важная задача 
– сделать прорыв в подго-
товке кадров для таких сек-
торов экономики регио-
на, как пищевая промыш-
ленность и машинострое-
ние. Решение этой задачи в 
дальнейшем станет пилот-
ным проектом для разви-
тия всех других специаль-
ностей университета.

Основными приорите-
тами развития Северно-
го региона страны явля-
ются черная металлургия, 
машиностроение (обору-
дование для нефтепере-
рабатывающей и нефте-
добывающей промыш-
ленности, железнодорож-
ного транспорта, энерге-
тики, производство ав-
тотранспортных средств, 
с е л ь с к о х о з я й с т в е н н о й 
техники), производство 
продуктов питания.

В этом перечне отрас-
лей наш университет име-
ет прочный фундамент для 
подготовки кадров по сле-
дующим прорывным сек-
торам экономики: машино-
строение (автомобильная 
инженерия; сельскохозяй-
ственное машиностроение; 
мехатроника); производство 
продуктов питания (иннова-
ционные технологии в про-
изводстве продуктов пита-
ния из животного сырья; 
инновационные технологии 

в производстве продуктов из 
растительного сырья; кон-
троль и безопасность про-
дуктов питания).

Университетом реали-
зуются две образователь-
ные программы - «Высоко-
технологичное производ-
ство и безопасность про-
дуктов питания» разрабо-
тана для обеспечения вы-
сококвалифицированны-
ми кадрами направления 
«Производство продуктов 
питания», программа «Ин-
новационное производство 
и автоматизация индустри-
альной техники» - направ-
ления «Машиностроение». 
Для целевой подготовки 
кадров была проведена ра-
бота по согласованию об-
разовательных программ 
профильной магистратуры 
для специальностей маши-
ностроения и производства 
продуктов питания с веду-
щими вузами мира, инно-
вационными предприяти-
ями. Заключены соглаше-
ния с ведущими вузами-
партнерами - Шведским 
аграрным университетом 
и Туринским политехниче-
ским университетом. 

Произведён набор в 
профильную магистрату-
ру в соответствии с выде-
ленным числом грантов. 
С 1 сентября 2015 года они 
приступили к занятиям. 
При поступлении каждый 
магистрант подписал трёх-
сторонний целевой дого-
вор на подготовку 124 спе-
циалистов с 30 предприя-
тиями области, включен-
ными в Карту индустриа-
лизации региона.

Первый семестр разбит 
на 2 части - в первой поло-
вине семестра изучаются 
общие профессиональные 
дисциплины и одна базо-
вая дисциплина, во второй 
- изучаются новые базовые 
и профилирующие дисци-
плины. 

Вторая часть семестра 
включает модули, прово-
димые привлечёнными за-
рубежными учёными. Уни-
верситет уже посетили за-
рубежные профессоры из 
Шведского университета 
аграрных наук, гуниверси-
тета Франции, а также ву-
зов Турции и Литвы. Лек-
ции и практические заня-
тия провели российские 

ученые Москвы, Санкт-
Петербурга, Екатеринбур-
га и Оренбурга. До конца 
календарного года для чте-
ния проблемных лекций 
планируется визит еще 10 
зарубежных ученых из Ка-
нады, Польши, Сербии и 
Италии. 

В рамках программы ут-
верждено финансирование 
базовой комплектации ла-
бораторий и приобретения 
основного оборудования в 
размере 240,0 млн. тенге в 
текущем году. 

Для создания лаборато-
рий университетом проведе-
ны маркетинговые исследо-
вания, позволившие опре-
делить перечень необходи-
мого инновационного ла-
бораторного оборудования, 
изучены основные произ-
водители и поставщики ла-
бораторной техники и ком-
плектующих. 

На сегодня специалиста-
ми университета сформиро-
вано общее видение лабора-
торного комплекса оценоч-
ной стоимостью с учетом по-
ставки, монтажа, инстал-
ляции на сумму около 900 
млн. тенге.

В этих рамках будут соз-
даны 2 научно-производ-
ственных центра: «Маши-
ностроение» и «Производ-
ство продуктов питания», в 
структуре каждого НПЦ бу-
дут функционировать по 2 
отдела с лабораториями.

Образовательное направ-
ление подразумевает прове-
дение лабораторных и прак-
тических занятий согласно 

учебным планам и образо-
вательным программам.

В лабораториях НПЦ бу-
дут создаваться новые диа-
гностические тест-системы, 
разрабатываться различные 
продукты питания, добавки, 
закваски и т.д.

Научно-производствен-
ное направление связано с 
внедрением инноваций в 
технологические процессы, 
в том числе анализ продук-
ции на содержание ГМО, об-
наружение и идентифика-
цию возбудителей инфекци-
онных болезней животных 
и растений, генотипирова-
ние и ДНК-паспортизацию 
животных и растений, об-
наружение и определение 
токсических элементов с 
использованием современ-
ных методов аналитиче-
ской химии и физики.

Лаборатории НПЦ будут 
производить весь спектр 
исследований на молеку-
лярно-генетическом, им-
мунологическом, микро-
биологическом уровне. 
Кроме испытательной де-
ятельности лаборатория 
будет предоставлять кон-
сультационные услуги, как 
крупным сельскохозяй-
ственным предприятиям, 
так и перерабатывающим 
объектам агропромышлен-
ного комплекса.

На сегодняшний день 
все договора поставки обо-
рудования осуществлены 
по системе «под ключ»: по-
ставка оборудования, ин-
сталляция, калибровка, об-
учение персонала и сопро-

вождение, и на данный мо-
мент вся эта работа завер-
шена. Руководством и кол-
лективом НПЦ «Произ-
водство продуктов пита-
ния» начата работа по осу-
ществлению аккредитации 
лабораторий.

Таким образом, резуль-
татом Программы являет-
ся следующее: модульность 
позволяет делать програм-
му мобильной, оперативно 
реагирующей на изменяю-
щиеся требования рынка. 

Практикоориентиро-
ванность, вносимая в учеб-
ный процесс, занятия на 
производстве в течение 
всего периода обучения – 
факторы, снимающие не-
обходимость последую-
щего производственного 
«доучивания». Выпуск-
ник включается в произ-
водственный процесс сра-
зу после трудоустройства, 
адаптационный период и 
связанные с ним затраты 
предприятия отсутствуют в 
принципе.

Выделенные средства 
позволят не только улуч-
шить материальную базу 
вуза, но и обеспечить пе-
реход образовательно-
го процесса на другой уро-
вень, обеспечив его устой-
чивую научную, экспери-
ментально-исследователь-
скую компоненту, а также 
увеличить количество про-
рывных, инновационных 
проектов, разрабатывае-
мых исследователями уни-
верситета для предприя-
тий ГПИИР-2.
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Гаухар КАЛИЕВА, сту-
дентка 2 курса ГСФ 
специальность «журна-
листика»

У каждого из нас есть 
свои предпочтения в по-
нятии, как мы проводим 
свободное время. Футбол, 
кинотеатр, клуб - можно 
услышать везде и всегда. 
Аниме - стало весьма инте-
ресным ответом на вопрос 
"Твое хобби?". 

Аниме – это новый 
вид киноискусства, кото-
рый буквально заполонил 
наши телеэкраны, и кото-
рым сегодня повально ув-
лечена молодежь. Поде-
литься со мной своими 
впечатлениями согласился 
одногруппник и анимеш-
ник Искаков Алмат. 

- Коничива (привет), 

Алмат! Скажи, пожалуй-
ста, когда ты начал ув-
лекаться и какое аниме 
твое первое? 

- Коничива. Все нача-
лось с детства, когда как все 
дети посмотрел мультсери-
ал "Покемоны". Тогда ани-
ме для меня было не боль-
ше, чем мультфильм с кру-
той рисовкой и интересным 
сюжетом. Но со временем 
понял, что аниме - вид ис-
кусства, точнее, один из ви-
дов. Порой, в одном сезоне 
выходит по 350 серий, но ав-
тор всегда находит, чем уди-
вить, притянуть взгляд или 
как заставить задуматься.

- Известно, что ани-
ме снимается по сюжету 
манги. Манга - это япон-
ские комиксы. Ни в од-
ной стране мира не уде-
ляется столько внима-
ния молодежной культу-
ре, как в стране Восходя-

щего солн-
ца. В Япо-
нии они 
в ы п у с к а -
ются в еже-
недельных 
журналах и 
книгах. Ты 
увлекаешь-
ся таким?

- Да, ко-
нечно, любое  
просмотрен-
ное мной 
аниме изна-
чально про-
сматривает-
ся и читается 
мной в ман-
ге. Думаю, 
это объясня-
ется тем, что 
аниме ста-
ло частью 

культуры Японии и явля-
ется визитной карточкой 
этой страны. Честно гово-
ря, мне кажется, в Коста-
нае эта культура только на-
чинает развиваться. Но все 
же, среди моих друзей и 
знакомых есть пара - трой-
ка людей, которые с удоволь-
ствием полистают мангу.

- Заметен факт: фа-
наты аниме и манги (их 
называют Отаку) лю-
бят коллекциониро-
вать атрибутику (игруш-
ки, фишки, одежду, 
канцтовары, постеры с  
любимыми героями),  
собираться с единомыш-
ленниками (форумы, 
съезды, косплеи). Есть 
ли у тебя такой опыт?

- Честно говоря, я не из тех 
людей, кто любит что-то кол-
лекционировать, да и време-
ни мало на все это. Но по чи-

стой случайности и большому 
счастью однажды побывал на 
одном из форумов, что прохо-
дил в России. Было нереально 
круто, весело и самое главное 
интересно, организаторы по-
старались. В общем, самые яр-
кие эмоции, костюмы извест-
ных аниме персонажей и мно-
гое другое было обеспечено.

- Самое известное в мире 
аниме, которое появилось 
еще в 1999 году, известно 
под названием "Наруто" 
или "Наруто- Ураганные 
Хроники". Первый сезон 
состоял из 220 эпизодов, а 
второй до сих пор длится и 
превышает 430 эпизодов. 
Говорят, в этом году его ав-
тор Масаши Кишимото за-
вершил мангу. Следил ли 
ты за бесстрашным нинд-
зя?

- Иногда сложно опреде-
литься, что тебе нравится боль-
ше всего. Например, любимая 
песня либо фильм. НО... с этим 
анимационным сериалом все 
по-другому. Чувства смеши-
ваются, так как затрагивают 
очень многие темы. Герой об-
ладает даром, но не силой вла-
дения техники, а своим даром 
убеждения. Ему стоит пого-
ворить с человеком и собесед-
ник становится его соратни-
ком. Важнейшей ценностью 
Наруто являются его ДРУ-
ЗЬЯ. Путь ниндзя заключает-
ся в том, чтобы стать Хокаге 
(сильнейшим шиноби дерев-
ни), дабы защитить всех. Рас-
страиваюсь, что оно подходит 
к концу, но понимаю что все-
го понемногу. Хотя, казалось 
бы, 16 лет, как манга и аниме-
сериал Наруто выходит в свет. 
Но греет одно: Кишимото пи-
шет еще одну арку серий - про 

сына новоиспеченного хокаге 
по имени Боруто!

- Это чудесно для по-
клонников. Алмат, как ты 
думаешь есть ли что-то по-
учительное в этих муль-
тфильмах? Когда у тебя 
будет семья, разрешишь и 
посоветуешь ли ты своим 
детям его смотреть?

- Думаю, что да. Эти ани-
ме, на мой взгляд, пропаган-
дируют такие вечные ценно-
сти как дружба, взаимопони-
мание, учат работать в коман-
де. Кроме этого, оно дает мно-
го положительных эмоций. И 
если мои дети начнут им ув-
лекаться, я буду только ЗА.

- Аригато (спасибо), 
Алмат, за то, что поде-
лился своим мнением на 
эту тему. 

Надеюсь, у многих изме-
нится отноше-
ние и появится 
интерес к аниме. 
Мнение парней 
мы узнали, те-
перь с нами поде-
лится представи-
тель прекрасно-
го пола. Все зна-
ют, что девчон-
ки более скеп-
тично относятся 
к данному вопро-
су. "Удел мало-
леток, пацанячье 
хобби!" - таковы 
отзывы девушек. 
Однако так дума-
ют не все. Спро-
сим как раз у тех, 
кто разделит эти 
увлечения - Гло-
рия Смыкова. 

- Привет, 
Глория! А как 
ты восприни-

маешь "детское хобби"?
- Конечно, я думаю, что 

зря люди вешают на ани-
ме ярлык "мультфильма". 
Там можно многому нау-
читься даже нам. Скром-
ности и миловидности у ге-
роинь, взаимовыручке и 
взаимопониманию. А на-
ши парни могут поучить-
ся тому, как ухаживать за 
девушками. Ведь в аниме 
живут очаровательные и му-
жественные принцы. 

- Порекомендуешь ли 
ты такое времяпрепро-
вождение сверстницам?

- Несомненно, да. После 
трудового дня это самое то. 
Снимает стресс, вдохновля-
ет, особенно если ты занят 
творческим заданием, поу-
чает. В общем, минусов я 
не приметила.

«Вот она любовь…»
Культура

Алия СЕЙДАХМЕТОВА, 
студентка 2 курса ГСФ 
специльность «журнали-
стика»

Под таким названием 
прошел красочный бенефис 
очаровательной Айгерим 
Бейсековой. Сейчас она на 
четвертом курсе, но, будучи 
школьницей, была уверена, 
что поступит именно в этот 
ВУЗ и даст свой творческий 
вечер.

Айгерим – студентка гу-
манитарно-социального фа-
культета, специальности 
«пси  хо логия», воспи тан ни-
ца студии «Өнер». Она ак-
тив  но принимала и при ни -
ма  ет участие в обществен-
ной жизни университета. Яв  -
ляется участницей музы каль -
ной группы «Агни», по ми   мо 
успехов в творчестве, име  ет 
успехи и в спорте.

Поддержать и поздравить 
ее пришли родители, пре по-
да  ватели, друзья и сту ден ты, 
а также студийцы. 

- Айгерим очень добрый 
и светлый человек, она всег-
да и всем поможет. Мы мно-
го с ней вместе работаем, на 
протя жении 4-х лет, и она по-
ка зала большие успехи. Если 
бы была грамо та за доброту и 
отзыв чивость я бы? не заду-
мываясь, наградила ее, – го-
ворит руководитель сту дии 
«Өнер» Асия Беркенова. 

В ходе концерта, Айгерим 

исполнила песни из раз ных 
репертуаров на русском, ка-
зах ском и английском язы-
ках. После каждого высту-
пления овации букваль но 
сы  пались, а одногруппники 
под держивали красочными 
пла катами. На мероприя-
тии при сутствовала 
заведую щая ка федрой пси-
хологии – Ири на Пархомен-
ко. Она выра зи ла благодар-
ность родите лям Ай герим и 
вручила бла го дар  ственное 
письмо.

Финальную песню своего 
бе  не  фиса Айгерим посвяти-
ла своим родителям.

- Айгерим, скажи, ты 
довольна сегодняшним 
выс  туплением?

- Конечно, я благодарна 
всем, кто сегодня пришел. 
Боль  шое спасибо моим ро-
ди  те лям, которые, несмотря 
на километры, приехали под-
держать меня, спасибо друзь-
ям и преподавателям.

- А как давно ты зани-
маешься пением?

- Я пою с детства, с трех 

лет я выступала на сцене, по-
том в школе. Но помимо му-
зыки, читаю книги по психо-
логии, занимаюсь баскетбо-
лом, очень люблю волейбол, 
теннис настольный.

- Каких успехов доби-
лась в спорте?

- Многократный чемпи-
он по лыжам - имею первый 
раз  ряд по лыжам, вхожу в 
сос тав сборной КГУ по ба-
скетболу, выступала в уни-
версиаде за футбольную. ко-
ман  ду, когда она проходила 
у нас в университете.

- Тебе наверное труд-
но совмещать все с уче-
бой?

- Нет, трудностей с уче-
бой не возникает. Мне нра-
вится все совмещать, быть 
занятой.

После концерта, зрители 
дол го не расходились, 
под   хо дили и лично позд -
равляли с от  личным выс-
туплением. Все прошло на 
высшем уров  не. Желаем Ай-
герим даль   нейших успехов 
в твор чес тве, и учебе.

«Бентли 
для красавицы» 

Конкурс

 Айза Серикпаева,  
студентка 3
 курса ГСФ 
специальность 
«журналистика»

Костанай вы-
брал свою красави-
цу. Под звон бокалов 
и вспышки фотока-
мер финальное шоу 
посетили около 200 
зрителей.

Атмосферу тор-
жества создавал 
стро гий дресс-код 
– платье для жен-
щин и костюм для 
мужчин. Всего в 
конкур се участвовало 15 
прекрасных девушек, а но-
мер «14» представляла 
наша очаровательная сту-
дентка 3 курса кафедры 
журналистии и коммуни-
кационного менеджмента 
– То мирис Рыспаева. Она 
стала обладательницей 
спец приза от развлека-
тельного центра Let’sGo – 
один день поездки на ро-
скошном автомобиле мар-
ки «Бентли», с личным во-
дителем по любым делам. 

На протяжении всего 
мероприятия в воздухе ве-
ликолепного зала ресто-
рана «Дала Холл» вита-

ло волнение, никто даже 
предположить не мог, кто 
станет обладательницей 
главного титула и получит 
путевку на «Мисс Казах-
стан». 

Появление конкурсанток 
началось с общего построе-
ния. На первом этапе леди 
предстали на глаза зрите-
лям в платьях в цветочек. 
Пока ведущие представля-
ли девушек, жюри могли 
оценить индивидуальность 
каждой из них. После этого 
претендентки исполнили 
хореографический номер 
с танцевальной группой 
«Интер dance», и заверша-
ющим конкурсом стало де-

филе в свадебных нарядах. 
«Невесты» появились эф-
фектно, у каждой участницы 
было свое уникальное платье, 
что могли оценить прекрас-
ная половина представите-
лей жю ри. Тем самым более 
затруднить их в выборе.

Тем не менее, торжество 
стремительно подошло к кон-
цу, и победительницей стала 
19-летняя Ксенья Брума. Чле-
ны жюри распределили но-
минации, и наша Томирис 
была отмечена в двух номи-
нациях - «Мисс Brosh» и 
«Мисс Дала Холл». Мы по-
здравляем нашу красави-
цу и желаем дальнейших 
побед.

Аниме волна интересна всем
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Үш тіл білу айып па?
Көптілді білім беру

Парасатты жастар

Білім – өмір шырағы

Он сегіз жастағы ғалым

ЖАС ТОЛҚЫН

Ботагөз ІЛИЯСОВА,
ГӘФ журналистика 
мамандығының 3 курс 
студенті. 

Елбасымыз Н.Ә.Назар-
баев: «Қазақ тілі үш тілдің 
бірі болып қалмайды. Үш 
тілдің біріншісі, негізгісі, 
бас  тысы, маңыздысы бола 
береді» - деп мемлекетті тіл 
саясатына баса назар 
ау дар ған болатын. Еліміз де гі 
«Үш тұғырлы тіл» саясаты-
ның мәнін, маңызын, халық 
пен болашақ ұрпаққа беретін 
үлкен пайдасын көпшілік 
ұғы на алмауда. Жастарды 
Қазақстандық патриотизм 
мен шығармашылық жағы-
нан дамыған жеке тұлға 
ре тінде тәрбиелеу үшін үш-
тілді білім беру аса қажет 
екенін айта кеткен жөн. Осы 
тақырып төңірегінде уни-
верситетіміздегі білім беру 
маниторингі және менедж-
мент басқармасының бас 
маманы, Зәуре Әубәкірова 
өз ойымен бөліскен болатын. 

- Еліміздегі үш тұғыр лы 
тіл саясатының маңызды-
лығына тоқталсаңыз.

- Елбасымыз еліміз-
дің егемендігін баянды 
ету мәселесіне ерекше кө ңіл 
бөліп келеді. Үш тілділік 
білім алушының көп тіл ді 
меңгеруіндегі негізгі қа лып -
тасу формасы болып табы
лады. Көп тілділік мәде-
ниетінің кеңдігі мен деңгейі 
адамның өмірлік күш-қуа-
тының жан-жақты дамуы
на үлес қосады. Адамның 

кәсі бі және әлеуметтік тұр-
ғыда өзін-өзі дамытуына, 
ортаға бейімделуіне, шығар-
машылық әлеуетінің арту
ына мол мүмкіндік береді. 
Үш тілділік саясаттың ұлт-
жанды, отаншыл ұрпақты 
қалыптастыруға зор септігін 
тигізері сөзсіз. Жастар ара
сында патриоттық сезімді 
қалыптастырудың бірден-бір 
жолы болып табылады. Даму
мыз жедел, келе ше гіміз кемел 
болуы үшін, жастарды осы 
саясатқа жұ мылдыруымыз 
қажет.

Елбасымыз Н.Ә.На зар-
баевтың Қазақстан халқына 
ар наған «Қазақстан-2050: бір 
мақсат, бір мүдде, бір бола-
шақ» атты Жолдауында 
оқу орындарында үш тілді-
лікті белсенді түрде дамы-
тып, соған байланысты әдіс-
темелер дайындау қа жет-
тігін айтты. Біздің бола-
шақ қа бастар жолымыз 
қазақстандықтардың әлеу е тін 
арттырып, жаңа мүм кін-
діктердің ашылуымен бай
ланысты. Жоғары оқу орын-
дарының түлектері міндетті 
түрде қазақ, орыс және ағыл-
шын тілдерін білуі керек. 

Қазақстандағы көптілді 
білім беру бағдарламасы бір-
д ен-бір ерекшелік болып 
табылады. Қазақстанда енгі-
зіл ген үш тілде білім беру 
бағдарламасы бір уақытта, 
сондай-ақ қосарлана жүргі-
зі летіндіктен бірден-бір ерек
ше жоба болып есептеледі. 
Бұл бастама еліміздегі білім 
беру саласын дамытуға ба-
ғытталған батыл қадам-
дардың бірі. 

- Жаңадан еңгізілген 
үш тілділік саясаты 
мем  лекеттік тілдің мәрте-
бесіне кері әсерін тигізбей 

ме?
-  Біздің қоғамда үштілділік 

саясаты жүргізілуде. Үш-
тілдік саясаты өз ана тілін 
ұмытуға емес, керісінше, 
мемлекеттік тілді бірінші 
орын ға қоюды мақсат тұ-
тады. Үш тұғырлы тілдің 
мем лекеттік тілге мүлде зи
яны жоқ. Бұл жерде мәселе 
сол стратегияны, сол са
ясатты дұрыс жүргізуде, 
болашақта нәтижесінің оң 
болуын қамтамасыз етуде бо
лып отыр. 

Қазақстан тәуелсіз ел 
атанғалы 25 жылға жа қын-
дап қалды. Осы жыл дар 
ішінде жеткен жетістіктерге 
қорытынды жасап, баға бе
руге болады. Еліміздің бір-
ден-бір мақтана айтар та
бысы – Қазақстан түрлі эт
нос өкілдерінің ортақ Отаны 
ретінде танылып, төрткүл 
дүниеге үлгі болып отыр. 
Біздегі тұрақтылықты көп-
шілік «бейбітшіліктің Қазақ-
с тан дық моделі» деп айтып 
жүр. Қазақстанда бірегей 
этно саралық қарым-қатынас 
пен өзара іс-әрекеттердің мол 
тәжірибесі қалыптасқан. Ре
спубликамызда Қазақстан 
хал қы Ассамблеясы құрыл-
ды. 

Қоғамда кез келген 
жаңашыл бастамаға екіжақ-
ты пікір айтылады. Сол се-
кілді үштілде білім беруге 
де қарсы көзқарас айтушы
лар табылады. Бірақ, бұл 
бастаманың білімді ұрпақ 
тәрбиелеуге бағытталғанын 
ескерген жөн. 

Көптілділіктің адамның 
болашағы үшін қаншалықты 
қажет екенін әркім түсінетін 
шығар. Қазіргі таңда, бір 
тілді білетін ел немесе адам-
дар бар екенін елестету 

мүмкін емес. Әлемдік тәжі-
рибеде бір ғана ұлттан қүрал-
ған дамыған мемлекет жоқ. 
Кез-келген көп ұлтты мемле
кетте екі немесе одан да көп 
тілде қарым қатынас жүргізу 
қалыпты жағдай

- Біздің университетіміз-
де бұл бастама калай жү зе-
ге асуда?

-Халықаралық стандарт қа 
 сай жоғары білікті мамандар
ды даярлау барысында Ах
мет Байтұрсынов атындағы 
Қостанай мемлекеттік 
уни   вер ситетінде 2012-
2016 жылдарға арналған 
көптілділік бағдарламасы 
құ  рылып, қолданысқа енгі-
зіл ді. Аталмыш бағдарлама 
оқу орнында білім бе ру дің 
мазмұны мен технологиясын

дағы өзгерістерді және 
көптілділік білімге байла
нысты іс-шараларды са
тылы түрде жүзеге асыру
ды қамтиды. Бакалаври
ат және магистратура бой
ынша алғашқы пилоттық 
мамандықтар анықталып 
отыр. Олар, 5В070400 – 
есептеу техникасы және 
бағдарламамен қамтамасыз 
ету, 5В050500 – өлкетану, 
5В060800 – экология, 
5В071300 – транспорттық 
тех ника және технология, 
6М091100 – геоэкология және 
табиғатты пайдалану бас  қар-
масы. Аталған маман дық -
тарда жалпы білімдік және 
базалық пәндер бірінші кур
стан бастап ағылшын тілінде 
жүргізіледі. 

- Үш тілділік саясатын 
насихаттау үшін қандай 
жұмыстар жүргізілуде?

- Оқу орнында көптілді 
білімді енгізуде басты 
міндеттердің бірі - талапқа 
сай педогогтар мен пән 

мұғалімдерін және маман
дар даярлау болды. Кафедра
да жоспарға сай ағылшын 
тілінде пәндерді жүргізу 
үшін 2009 жылы универси
тетте оқытушыларға арнал-
ған ағылшын тілі курсы 
ашылды. Жоғарыда атал ған 
мамандықтар бойынша 
кадр лар дайындап жатқан ка
федралар базалық пәндерге 
ағылшын тілінде әдістемелер 
жасауда белсенді жұмыстар 
жүргізуде. Оқу жоспарын 
құру және кәсіби пәндер мен 
базалық пәндерді анықтау, 
оқытушыларды тіл бойын
ша даярлауда жоспарлы 
жұмыстар жасалды. 

Үштілді білім беру - 
оқу үрдісіндегі маңызды 
құбылыс болып табылады. 
Төрт жылдық оқу барысын
да коммуникативтілік және 
академиялық қабілеттерін 
да мытуға үлкен септігін ти-
гізетіні сөзсіз. Тілдік база 
бастапқы курстардан бастап 
оқытылады. Оқу жоспарын

да ағылшын тілін меңгеруге 
көп уақыт бөлінген. Көптілді 
топтарда тәжірибелік са бақ-
тарды шетел филологиясы 
кафедрасының оқытушы ла-
ры жүргізеді. 

Тілді жетік меңгеру үшін 
заманауи оқу әдістемелері 
және түпнұсқалық матери-
алдармен қатар оқудағы ин-
терактивті әдістер де қол да-
нылады: рольдік ойындар, 
пікір таластар, топтық жұ-
мыс тар, жобалар, ғаламтор 
ресурстары, компьютерлік 
технологиялар. 

Көптілді білім беру 
бағдарламасын дамыту 
бі лік ті, жоғары білімді, бәсе-
кеге қабілетті мамандарды 
дайындауды қамтамасыз ете-
ді. 

Үш тілде білім берудің 
артықшылығы көп. «Зама
нына қарай адамы» демекші, 
бұл бастама халықаралық 
стандартқа сай бүгінгі күн нің 
талабы болып отыр. 

- Әңгімеңізге рахмет!

Сералы МЫРЗАБАЙ,
ГӘФ журналистика 
мамандығының  2 курс 
студенті

Елбасы Н.Ә. Назарбаев 
Қазақстан халқына арнаған 
кез келген Жолдауында жас-
тарға ерекше назар аудара-
ды. Мұның өзі жас толқынға 
сенім білдіргені деп білеміз. 

Жастарды қолдау мақ-
са тында республикада 
көп  теген іс-шаралар жасалып 
жатыр. Соның бірі ретінде 
Қостанай қаласындағы жыл 

сайынғы «Парасатты жас-
тар» жобасын айтуға болады. 
Оның басты мақсаты, ғы-
лыми жобамен айналысатын 
жалынды жастарды қолдап, 
оларға жаңа мүмкіндіктер 
ашу. 

Бұл жоба 2011 жылдан 
бастап қолға алынған бола
тын. Сол уақыттан бері талай 
тың ғылыми еңбектерді сара
лап, оларды әрі қарай дамы
ту мақсатында біраз шаруа
лар тындырды. Қостанайлық 
жастар жоба аясында 
рес    публикалық және халық-
аралық сайыстарда бақ сы-
нап, ғылыми жобаларына 

 мемлекет тарапынан 
қаржылай көмек алуға 
мүмкіндік алды. Олардың 
арасында өз кәсіптерін 
дөңгелетіп кеткендері де бар. 

Жобаға қатысушылардың 
басым көпшілігі жоғары оқу 
орындарының студенттері. 
Өткен жылы Қостанай қала-
сының жастары алпыстан 
астам ғылыми және бизнес 
жобаларын ұсынып, оның 
15-і мемлекет тарапынан 
қаржылай қолдау тапты.

Аталған байқау биылғы 
жылдың желтоқсан айын да 
тағы бір мәрте өтеді. Қазір гі 
таңда жас ғалымдар өздерінің 

ғылыми жұмыстарын сан 
са ладан зерттеп, зерделеуде. 
Солардың бірі ҚМУ-дың 
1-курс студенті Әлібек Құл-
мағанбетов. Ахмет Бай-
тұрсынов атындағы білім 
ордасының «Ақпараттық 
тех нологиялар» факуль те-
тінде білім алып жатқан жас 
ғалымның зерттеу жұмысы 
қазіргі жастардың тіл бай-
лы ғына арналып отыр. 
«Жастардың тіл мәдение ті нің 
жұтаңдығы» атты та қырыпты 
таңдап алған ол, ел азамат
тарына ана тілін сүюді және 
патриоттық се зімді насихат
тауды басты мақсатым санай

ды. 
Он сегіз жастағы ғалым 

өзінің ғылыми еңбегінде 
жастар дың сөйлеу мәдение-
тінің қалыптасуына интер-
нет тің әсері мен қоғамдық 
орындардағы жарнамалар-
дың қателеріне тоқталып, 
аталған мәселелерді ше шу дің 
жолын ұсынбақ. Әлі бектің 
таңдаған тақырыбын толық 
ашып, зерттеуге өңір дегі 
тілдерді дамыту басқармасы 
қолдау білдіріп отыр. 

- Егер, менің жобам көп-
шіліктің назарына ілігіп, 
көңі лінен шығып, мемлекет 
тарапынан қолдау тапса 

елі мнің ертеңі үшін аянып 
қалмаймын. Осы бағытта әрі 
қарай жұмыс істеп, жобаны 
дамыта түсемін. Себебі, мен 
үшін мемлекеттік тіл саяса
ты маңызды,- дейді Әлібек 
Құлмағанбетов.

 Қазақстанның жарқын 
болашағы – жастардың қо-
лын да. Жас ғалымдардың 
осындай маңызды жобалар-
ды зерттеп, тың бастамала р-
ды ұсынғаны көңілге медеу. 
«Елдің өткені – ертегі, келе-
ше гі – көктемі» демекші, ел -
дің тізгінін ұстайтын осын
дай белсенді, патриот жа
стар емес пе! 

Жүйріктен жүйрік озар жарысқанда
Балауса ЖАҚСЫБАЙ,
ГӘФ журналистика 
мамандығының 3 курс 
студенті

Оқу жылы басталы-
сымен оқу десе ішкен асын 
жерге қоятын студенттер 
кітапханаға күнде барып, 
білімдерін шыңдай түсуде.  
Олар - мемлекетіміздің 
ертеңгі болашағын жасау-
шылар, прогресшіл жастар. 
Қоғамдық іс-шараларға 
белсене қатысатын мұндай 
студенттердің еңбегі 
мемлекет тарапынан 
бағаланатыны белгілі.

Соңғы жылдары жастарға 
мемлекет жан-жақты көмек 
көрсетуде. Студенттерге бе-
рі  летін шәкіртақының көле-
мі жылдан-жылға ұлғайып 
келеді. Ақылы, келісім-шарт 
бойынша білім алып жүрген 
үздік студенттердің шә кір-
т  ақы ға ие болуға мүмкін-
діктері бар. Оқу үлгерімің 
жақсы болса, әр жыл сайын 
сарапқа салынатын түрлі дең-
гейдегі гранттарды ұтып 
алуға әбден болады. Елба
сымыз Нұрсұлтан Әбішұлы 
Назарбаевтың «Президенттік 
шәкіртақысы» да тағайын-
да латыны белгілі. Универси-
тетіміздегі студенттердің ара  -
сында «Президент шәкір -
тақысының» он иегері 

бар. Олар өздерінің оқудағы 
алғырлығы және үлгілі 
тәр  тібі арқылы өзгелерге үлгі 
болып жүр. 

«Президенттік шәкір та-
қының» иегері болу әрбір сту
дент үшін үлкен абырой деп 
ойлаймын. Шәкіртақы алып 
жүрген студенттер сессия 
кезінде «сүрініп қалса», айлық 
табыстарынан айырылып 
қалуы да мүмкін. Сондықтан 
мемлекет беріп отыр ған зор 
мүмкіндікті қол дан шығарып 
алмай, жақ сы оқуға тырысу ке
рек.

Үздіктерге ғана берілетін 
шәкіртақы иегер лерінің бірі 
– тарих және құқық фа куль-
теті, аймақтану маман дығының 
3 курс студенті Әй герім 

Абдырғалиева. 
- Әйгерім, сенің ойың ша 

«Президенттік  шәкір та қы» 
алатын студент қан дай болуы 
керек?

- Біріншіден, оқу озаты 
болуы керек. Сонымен қатар 
қоғамдық, мәдени іс-шара лар-
ға белсенді қатысып, ғы лы-
ми зерттеулермен айна лысқаны 
артық етпейді. Өз ортаңда үздік 
атану үшін жан-жақтылықтың 
қажет екені айтпаса да түсінікті. 
Бір сөзбен айтқанда, қата-
рыңның алды болсаң көп ал
дында мәртебең де өседі.

Әр адам жетістікке жету 
үшін алға қарай талпынады. 
Мектепте оқу озаты бо -
луға тырысасың. Сол сияқты 
студенттік кезеңнің де өзіндік 

ерекшеліктері бар. Өмірдің 
мәні сол емес пе! Мен өз ор
тамда сыйлы болып, мақсат-
мұратыма жетуге асығамын. 
Қазіргі заман білімді адам
ды сыйлайды. Сондықтан, 
білмегенімді үйреніп, білгенімді 
әрі қарай дамыту менің өмірлік 
ұстанымыма айналған. 

Мәртебелі шәкіртақының 
иегері атанғаныма қуа ны ш-
тымын. Маған сенім білдірген 
университет басшылығына 
және оқытушыларға алғы-
сым шексіз. Мендегі міндет 
– көпшіліктің сенімін ақтап, 
оқуымды үздік аяқтау. «Пре-
зиденттік шәкіртақы» деп 
аталуының өзі үлкен жауап-
кершілік жүктейді емес пе! 

- Оқу үлгіріміңнен басқа 

қандай жетістіктерің бар?
- Мен тарих және құқық 

факультетінің студенттік 
де канімін. Университетіміз-
де ғылыми зерттеу жұмысы-
мен айналысатын кеңестің 
мүшесімін. Ғылымыи жұмыс 
бойынша халықаралық және 
республикалық конферен ция-
лар ға қатысамын.

- «Президенттік шә кір  -
та  қы» оқуға деген ын таң ды 
одан әрі арт тырған шығар...

- Әрине, алға қойған мақ-
сатыма жетуге ынталандыр
ды. Бұл шәкіртақы менің осы 
уақытқа дейін жасаған ең-
бе гімнің жемісі. Мұның өзі 
мемлекеттің біз сияқты жас-
тарға деген сенімі, қолдауы деп 
түсінемін. 
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Посвящается юбилею Ассамблеи
Гульмира НУРУШЕВА, 
старший преподаватель
 кафедры 
«История Казахстана»

Как мы знаем, в  2015-м  
году Ассамблея народа Ка-
захстана отмечает 20-летний 
юбилей. Уникальность этого 
казахстанского института 
признана во всем мире, а 
его опыт по проведению 
политики, направленной на 
укрепление межэтнического 
и межконфессионального 
согласия, перенимают стра-
ны ближнего и дальнего за-
рубежья. 

В Костанайской обла-
сти в рамках проекта, по-
священного 20-летию Ас-
самблеи народа Казахста-
на и Конституции Респу-
блики Казахстан   учреж-
дением «Қоғамдық келісім» 
Акимата Костанайской об-
ласти был проведен цикл 
лекций,  круглых столов, 
семинаров-тренингов. Ос-
новными целями и задача-
ми проекта было способо-
ствовать формированию у 
учащихся гражданственно-

сти и патриотизма, воспи-
тания чувства любви к сво-
ей Родине, уважения к ее 
истории и культуре, береж-
ного отношения к природе 
родного края, гордости за 
достижения современно-
го Казахстана, помочь уча-
щимся в изучении истори-
ко-культурного наследия 
родной страны и ее совре-
менных достижений, по-
мочь детям и учащейся мо-
лодежи продумать и внести 
практический вклад в про-
цветание нашего государ-
ства. 

В осуществлении дан-
ного проекта активно уча-
ствовали сотрудники Ко-
станайского государствен-
ного университета имени 
А.Байтурсынова, в частно-
сти,   кафедра истории Ка-
захстана. В рамках проек-
та проводились различ-
ные мероприятия на сле-
дующие темы: «Астана-
город мира и согласия», 
«Конституция - гарант по-
литической стабильности 
и повышения благососто-
яния граж дан», «Под еди-
ным Ша ныраком», «20-ле-
тие Ассамблеи народа Ка-
захстана», «Я – патри-

от  Казахстана». При про-
ведении мероприятий ис-
пользовался очень бога-
тый, интересный матери-
ал, сопровождавшийся со-
держательными презен-
тациями, с характеристи-
кой Казахстана, как мно-
гонациональной страны, 
где царят межнациональ-
ное и межконфессиональ-
ное согласие, всесторон-
не раскрывалось поня-
тие толерантности и план 
«План нации-100 шагов 
по реализации пяти ин-
ституциональных реформ 
Н.Назарбаева».  

Студенты Костанайского 
государственного универ-
ситета имени А.Бай тур-
сы нова, Костанайского 
го сударственного педгоги-
ческого института, Коста-
найского филиала Челя-
бинского государственно-
го университета, учащие-
ся СШ №5 имени Бауыр-
жана Момышулы, шко-
лы- интернат для ода-
ренных детей имени 
Ы.Алтынсарина, гимназии 
имени С.Мауленова, Су-
лукольской СШ имени 
Ш.Шаяхметова, студен-
ты Костанайского строи-

тельного колледжа, Ко-
станайского медицинско-
го колледжа, Костанаско-
го экономического коллед-
жа, Костанайского кол-
леджа автомобильного 
транспорта, Костанайско-
го социально-техническо-
го колледжа, Костанай-
ского колледжа социаль-
ного образования, а так-
же работники Костанай-
ской областной универ-
сальной библиотеки име-
ни Л.Н.Толстого, сотруд-
ники Аулиекольского рай-
онного суда  представили 
интересный и разнообраз-
ный материал.

Очень важным в проекте 
была содержательная сто-
рона мероприятий, сила их 
воздействия, особенно на 
подрастающее поколение, 
молодежь. Необходимо что-
бы каждый казахстанец на 
себе ощутил результаты ре-
ализации конституционных 
основополагающих прин-
ципов, заботу государства 
и собственную ответствен-
ность за развитие страны, 
укрепление общественного 
согласия, формирование но-
вого казахстанского патрио-
тизма. 

Круглая дата

Религиозное воспитание 
студентов

Республиканский семинар

Жангельды ШАУКЕНОВ, 
руководитель Центра из-
учения проблем межэт-
нического и межконфес-
сональнаогог согласия

В конце  октября в  
Астане на базе Евразийского 
национального универси-
тета имени Л.Н. Гумилева 
состоялся республиканский 
семинар на тему «Религиоз-
ное воспитание студентов. 
Пропаганда культурных 
ценностей Казахстана» с 
участием проректоров по 
воспитательной работе и 
руководителей комитетов 
молодежи ВУЗов.

От Костанайскогого-
сударственного универ-
ситета имени А.Бай тур-
сынова в семинаре при-
няли участие проректор 
по учебной и воспита-
тельной работе Абсады-
ков А.А. и руководитель 
центра изучения про-
блем межэтнического и 
межконфессионального 
согласия при КГУ имени 
А. Байтурсынова. 

По программе соци-

ального проекта по про-
филактике религиозно-
го экстремизма и терро-
ризма, направленного на 
формирование в моло-
дежной среде сознания, 
соответствующего тради-
циям и культурному на-
следию народа Казахста-
на выступили пригла-
шенные спикеры: рели-
гиовед, доцент кафедры 
религиоведения ЕНУ 
имени Л.Н. Гумилева 
Кеншилик Тышхан, ре-
лигиовед, профессор ка-
федры религиоведения 
ЕНУ имени Л.Н. Гумиле-
ва Избаиров А.К., прези-
дент общественного фон-
да «Ареал» Рустембеко-
ва А.М.

На вопрос «Как выя-
вить молодого человека, 
попавшего под влияния 
деструктивных псевдо-
религиозных организа-
ции?» ответил Кеншилик 
Тышхан. В частности, он 
отметил «Все суждения 
молодого человека, так 
или иначе, рассматрива-
ются через призму рели-
гиозной проблематики. 
Суждения отличаются 
рез костью и бескомпро-
миссностью. Происходят 
изменения по отноше-
нию к учебе, чаще всего в 
сторону охлаждения ин-
тереса к ней. Возникает 
напряжение в отношени-
ях с родителями, моло-
дой человек осуждает их 
поведение как неправед-
ное, если они не следуют 
его религиозным взгля-
дам».

Эту мысль продолжил 
профессор кафедры ре-
лигионоведения ЕНУ Из-

баиров А.К.: 
- В большинстве слу-

чаев предпосылками тер-
роризма является нали-
чие у террористов экстре-
мистских взглядов. Экс-
тремизм во всех его ви-
дах является идеологи-
ческим источником тер-
роризма; он падает тер-
роризму идеи, питает 
его духовно, оправдыва-
ет террористов и терро-
ристические акты, назы-
вая их, например, «воз-
мездием» или «священ-
ной войной». Терроризм 
сопровождает человече-
ство на протяжении всей 
его истории. Одна из ос-
новных целей террори-
стических акции – посе-
ять страх, как можно в 
большем числе людей. 
Носителями современно-
го терроризма выступа-
ют: политические орга-
низации, экстремистские 
группировки, отдельные 
лица, отрицающие ле-
гальную оппозицию и де-
ятельность, а также кри-
минальные структуры и 
лица, борющиеся за раз-
дел и предел сфер влия-
ния».

А Президент общест-
венного фонда «Ареал» 
Рустембекова А.М. гово-
рила о пагубном влия-
нии на неокрепшую мо-
лодую душу зарубежных 
интернет-ресурсов и сай-
тов, поэтому родителям и 
взрослым необходимо от-
слеживать работу своих 
детей за компьютером.

После выступления 
спикеров прошел широ-
кий обмен мнениями по 
данной тематике.

Дела учебные

История, 
не знающая границ

Георгий ГОВОРОВ, 
студент 1 курса ГСФ
специальность 
«журналистика»
Фото Андрея БАРСУКОВА
 

В конце ноября в чи-
тальном зале  гуманитарно-
социального факультета 
прошла историческая олим-
пиада, посвящённая Дню 
первого Президента РК. 

История Казахстана ин-
тересна и многообразна. 
Она увлекает в свои сети 
людей от мала до велика.  
Студенты КГУ не исключе-
ние. В олимпиаде приняли 
участие 4 команды: «Жур-
налисты», «Ветеринар-
ное ханство», «Windows 
ХР» и «Номады». В каж-
дой команде по 6 человек. 
На первом этапе участники 
представляли себя. Ребя-
та подошли к этому креа-
тивно: кто-то играл на дом-
бре, кто-то шутил, а кто-то 
увлёкся рассказом о своих 
друзьях. За этим следовал 
конкурс, который называл-
ся «Тёмная лошадка». Он 
запомнился зрителям вы-

ступлениями капитанов 
команд. Их задача заклю-
чалась в правильном отве-
те на вопросы. Завершили 
конкурсные соревнования 
викториной.

 Организаторами данно-
го мероприятия выступи-
ли преподаватели и маги-
странты 2 курса кафедры 
истории Казахстана.

- Мы хотели привить 
патриотизм и уважение к 
истории нашей страны, вы-
работать навыки и умения 
быстро координироваться 
в команде, улучшить зна-
ния студентов,   - говорит 
преподаватель истории Ка-
захстана Гульмира Нуру-
шева.

- Все было интерес-
но и очень занятно. Поча-
ще проводить такие вик-
торины и усвоение мате-
риала будет эффективнее,  
- добавляет член команды 
«Номады» Алёна Романен-
ко. 

Жюри пришло к мне-
нию, что победителем ста-
ла команда «Журнали-
сты». В качестве приза ре-
бята получили тортик. Их 
соперники не остались в 
стороне. Коробка конфет 
стала утешительным при-
зом. Кроме сладких призов 
ребята забрали с собой яр-
кие впечатления и новый 
багаж знаний, который 
останется им на память.

Репортаж

Праздник народа
Виктория КИСЕЛЬ сту-
дентка 1 курса ГСФ  спе-
циальности «журналсти-
ка»

Сотни костанайцев со-
брались 1 декабря в Сити-
центре, чтобы отметить День 
Первого Президента Респу-
блики Казахстан. Яркие и 
интересные номера для го-
рожан подготовили ведущие 
артисты Костаная.

На часах 12:00. В Сити-
центре достаточно много-
людно. Из динамиков льёт-
ся энергичная музыка. На 
сцене – ведущие Жансая 
Кожахметова и Евгений 
Сотников, а значит, Коста-
най начинает праздновать 
День Первого Президента.

Концертную програм-
му открыл фольклорно-эт-
нографический ансамбль 
«Мирас. «Улыбок, радо-
сти и хорошего настроения 
вам, дорогие костанайцы!» 
- с такими словами перед 
собравшимися предстал 
Арыстан Курманов. В его 
исполнении прозвучала 
песня «Живите сказочно», 
которую горожане с удо-
вольствием подпевали. За-
тем песню «Үш қоңыр», на-

писанную самим Н. А. На-
зарбаевым, исполнил жен-
ский хор «Ақ Дариға». Неж-
ная лирическая мелодия и 
неподдельно искренние и 
трогательные слова о род-
ном крае Президента, ри-
совали на лицах костанай-
цев теплые улыбки, кото-
рых так не хватало в этот 
чуть морозный день. 

Чтобы немного приобо-
дрить и разогреть публику, 
Евгений Сотников предло-
жил провести мини-вик-
торину. Её тематика, ко-
нечно же, касалась наше-
го Президента. На вопро-
сы «Сколько лет Нурсул-
тан Абишевич управляет 
страной?», «Какова рабо-
чая профессия Президен-
та?» ответы были получе-
ны незамедлительно. Од-
нако, о любимой песне Н. 
А. Назарбаева горожане 
спорили долго. «Весна на 
Заречной улице», – нако-
нец, послышалось из тол-
пы. «Правильно!» - под-
хватил ведущий. А ведь во-
прос этот был задан не слу-
чайно. На сцену поднялся 
известный деятель культу-
ры Н. М. Диденко, который 
исполнил ту самую песню 
– любимую песню Прези-
дента.



cmyk+ cmyk +

+ +

7БЖ ҚАРАША 2015 ЖЫЛ БҮГІНГІ КҮННІҢ ТЫНЫСЫ

Туған өлке

Түйемойнақ 
Оразхан ЗЕЙНОЛЛАҰЛЫ, 
ГӘФ журналистика 
мамандығының 2 курс 
студенті

Қазіргі таңда сыбай-
лас. Мен 1997 жылы қақаған 
қыстың күні Түйемойнақ 
ауы лын да тудым. Бұл шағын 
ауыл  Қостанай обылысының 
Жанкелдин ауданында ора-
лас қан. Елді-мекенде отызға 
тарта үй бар. Бұл жердің қысы 
қатты болады. Алайда, көпке 
созылмайды. Желтоқсан ай-
ы  ның орта кезінде қар жау-
са, наурыз айында құм борап 
жатады. 

Тосын құмының табиғаты 
керемет. Ауылдың дәл тұ-
сында Торғай өзені ағып жа
тады. Таудай үйілген құмдар 
күн сайын өзгеріп, бір жерден 
екінші бір жерге көшіп оты-
рады. Сол құмдардың ара-
сында төрт бес құдық бар. 
Құдық суының салқындығы 
сондай, ішсең шөл қанды-
ра ды. Аналарымыз құлын 

бай  лап, бие сауып, сауған 
қымыздарын салқын бо
луы үшін бөтелкелерге құйып, 
оны таза қапшыққа салып, 
құдық түбіне арқанмен тастай 
салады. Құдық суы тап таза, 
мөп мөлдір. Балдай тәт ті 
дәмі бар жер астынан шы ғатын 
тұщы артезиан суы. Өз ауылы
мызбен қоса жақын маңдағы елді 
мекендер де осы құдықтардан су 
алады.

Құм ішін аралап жүрсең 
майсағыз бен құмсағызды 
кездестіресің. Ауыл жастары 
мен ата әжелеріміз де қолы 
бос уақытта осы сағыздарды 
тергенді ұнатады. Құмсағыз-
дың бір ерекшелігі қанша 
шайнасаң да іріп кетпейді. 
Майсағыз бен құмсағыз аласа 
қаңбақ шөп іспеттес ағашта 
өседі. Майсағызды ағаш ба
сынан, орта кезінен кездес-
тір сең, құмсағызды, аты ай
тып тұрғандай, құмның 
асты нан, яғни тамырынан 
аласың. Сол себепті де құм са-
ғыз деп аталады. Адам ағза-
сына еш зияны жоқ таби-
ғи сағыз өсімдігі. Ондай 
сағыз ешбір жерде сатылмайды, 

тек құмда өседі.
Ауылда төрт сыныптық ба

стауыш білім беретін мек-
теп бар. Мен сол мектепте 
екі жыл оқыдым. Балалық 
шағымның тең жартысы 
Түйемойнақта өтті. Кішкен-
тай кезімізде достарымызбен 
асық, тығылмақ, тау менікі, 
атыс секілді әртүрлі ойын
дар ойнайтынбыз. Анала
рымыз бізді үйге кіргізе ал
май қиналатын. Ал, біз болсақ 
шешемізден қашып тығылып 
өзенге, суға түсіп, құмда ойнап 
жүретін едік.  Күннің ыс тық 
болатыны соншалық, құмға 
аяқ бастырмайды. Елі міз-
дің  түкпір түкпірінен адамдар 
келіп, ыстық құмға аяқтарын 
көміп емделетін. 

Бір жылы ауылымызға 
АҚШ-тан жиһанкездер келді. 
Өздері төрт кісі. Екі ер адам 
және екі қыз бала. Бәрі жа
стар. Астарында ескі Мо
сквич. Көліктің төбесін алып 
тастаған. Біз өзге ұлт өкілде-
рін, шетелдіктерді бұрын 
соңды көрмеген едік. Өйткені, 
қарапайым қазақы ауылында 
тек қазақтар тұратын. Ше

телден келген меймендар 
біздің тілді түсінбейді, біз 
олардың тілін білмей көп 
қиналдық. Ауыл тұрғындары 
қонақжайлық танытып, ал
дарына қазақтың ұлттық 
тағамдарын ұсынды. Шетел-
дік тер Тоқтар атаның үйінде 
болды. Тоқтар ата да, жұбайы 
Базаркүл әже, тіпті балала
ры да өте жақсы мейірімді 
кісілер. Олар мені жақсы кө-
ре тін. Кейде менімен қал-
жыңдасып та жатады. 
Ба  зар күл әже мені көре қал са 
қолыма құрт ұстатпай жібер-
мейтін. Мен қорқатынмын, 
әрине. Неге десеңіз, кей қал жың-
дарын түсінбей, шын кө ретін 
едім. 

Ауылға келген саяхатшылар 
біз ұсынған тамақтан ау ыз тиіп, 
алғыстарын біл діріп жатты. Бір 
қызығы тіліміз басқа болса да, 
олармен ым ишара арқылы тез 
түсіністік. Кей  сөздерді су рет 
арқылы жеткіздік. Бар лығымыз 
ерекше  көңілді күй де болдық. 
Жиһанкездер ары қарай өз са
парларын жалғастыруға жолға 
шықты. Балалар машинаның ар
тынан жүгіріп, ауылдан ұзаған-

ша шығарып салды. Сол кезде 
біз ең алғашқы рет күннен қуат 
алатын батарейкаларды көрдік. 
Таңданыста шек жоқ. 

Тоқтар атаммен менің атам-
ның үйі көрші тұрды. Күн 
сайын бір бірін шайға ша-
қырып, әңгіме дүкен құ ратын. 
Өз атам Нағашыбай немерелері 
ішінде мені ерекше мәпелеп 
еркелететін. Біз олардан бөлек 
тұрдық. Үйі не барған сай
ын атам жастығының астынан 
тығып қойған тәттілерін беріп, 
мені қуантатын. Бала көңіл мәз 
болып қалатын, шіркін! Атам -
ның өлең жазуға қабі леті болды. 
Мен сол кісіге тартсам керек. 

Ауыл тіршілігі қайнап жа
татын. Анам екеуіміз көр -
шілерге қонаққа барамыз. 
Отбасылық достарымыз күн -
де бір бірін үйлеріне шақы-
рады. Кейде анам ауырып 
қалғанда, не болмаса қолы 
жұмыстан босамаған кезде 
көрші Дүрия әжем мені өзімен 
қонаққа алып баратын. Дүрия 
әжем нан пісірсе болды мені 
шақыратын. Се бебі мен нанның 
күйген же рін және ыстық нанды 
майға араластырып быжы-

ма істеп жегенді  қатты жақсы 
көремін. Анамның айтуы бой
ынша, нанның қиқымын же
ген адам бай болады. Мінекей, 
мұның бәрі менің өмірімнің 
ұмытылмас әрі қай таланбас 
шағы десем артық болмас.

Біз отбасымызбен 2005 
жылы тамыз айында Ақ мо-
ла облысына көшіп кеттік. 
Туған жерді қатты сағы-
на ды екенсің. Ауылға екі 
жылда бір рет барып тұра-
тынмын. Биыл тағы бар
дым. Барлығы өзгерген. Бұ-
рын ғы абыр сабыр, қайнаған 
күйбең тіршілік жоқ. 
Көп отбасылар көшіп кеткен. 
Қаңыраған үйлерді көргенде 
көзіме жас келіп, көңілім бо
сап қалды. Ауылда он он бес 
үй ғана қалған. Бала кезде бірге 
ойнаған достарым да ер жетіп, 
бой түзепті. Аңқылдаған ауыл 
тұрғындары, менің бала 
күнгі достарым бәрі-бәрі 
өткен шақта қалып қойған дай. 
Таңның атысы, күннің батысы 
ойын қуған алаңсыз шағым 
әдемі естелікке айналып қала 
берді. Бірақ, сол сәттердің 
бәрі менің көз алдымда.

Айтарым бар

Қыздар мінген көліктер
Жамал ШАУКЕН,
ГӘФ журналистика 
мамандығының 1 курс 
студенті

Қазіргі таңда темір 
тұлпарды тізгіндеп жүрген 
нәзік жандылардың қатары 
көбейген.  Бұрын әйел адам-
ның көлік жүргізгені ерсі 
көрінсе, ал қазір бұл әрбір 
адам үшін үйреншікті 
жағдайға айналғандай. 

Елімізде көлік айдап 
жүрген әрбір бесінші жүр-
гізуші  әйел екенін айтып кет-
кен жөн. Ғалымдардың зерт-
теуі бойынша, ер адамдарға 
қарағанда нәзік жандылар 
жолда жүру ережесін қатаң 
сақтайды екен. Себебі, олар 
әрбір қадамын ұқыпты әрі 
аңдап басады, жылдамдығын 
белгіленген мөлшерінен 
асыр  мауға тырысады. Жол 
по ли циясының деректеріне 
сүйенсек, жол ережесін бұ-
затын 20 көлікті тоқтатса, 
соның ішінде бір-екі жүр-
гізуші ғана әйел болатын 

көрінеді.
Такси жүргізушісі бо

лып жүрген әйелдерді кез-
дестіреміз. Такси қызметіне 
жүгінерде нәзік жанды жүр-
гізетін көлікке отырған ана-
ғұрлым сенімді сияқты. Мы-
салы, Ресейдің Қазан  қа-
ласында әйелдерге арналған 
мұсылман таксиі бар екен. 
Таксилердің жүргізушілері 
– әйелдер. Олар клиенттерін 
межелі жеріне дейін жеткізіп 
қана қоймай, жол үстінде бо
санып қалатын әйелдерге 
алғашқы көмек те көрсете 

біледі екен. Ал Мумбайда 
әйел таксист ер адамдарға 
қарағанда 15 пайызға қымбат 
ақы алады.

Бүгінгі жаһандану дәуі-
рін де қыз балалардың да 
көлік жүргізуге құқықтары 
бар. Бірақ, жүргізуші куә-
лігін сатуды тоқтату керек 
деп ойлаймын. Соңғы жыл
дары туған күнге жүргізуші 
куәлігін сыйға тарту көбейіп 
барады. Көлік жүргізушісі 
басқа да жолаушылардың 
өміріне жауапты екендігін 
ұмытпаса екен.  

Жемқорлыққа жол жоқ!

Қоғамның дерті
Балбөпе ЕЛЕУБАЕВА,
ГӘФ филология 
мамандығының 2 курс 
студенті.

Біз жаңа қоғамда өмір 
сүріп жатырмыз. Жаңа қо-
ғамның сипаты іскерлік 
болса, бұл жолда біздің де 
жетістіктеріміз аз емес. Бі-
рақ, шешімі күрделі мәсе-
лелер де жетерлік. Оның 
бірі сыбайлас жемқорлық 
болып отыр. Елімізде осы 
мәселеге орай арнайы қа-
былданған заңдар да, 
ат қарылып жатқан жұмыс-
тар  да баршылық. Де-
ген мен, бұл мәселе әлі де 
толық шешімін тапқан жоқ. 
Сы байлас жемқорлық та қы -
рыбы әлемдегі барлық ел-
дердің қай-қайсысын да қат-
ты алаңдататыны анық.

Ата-бабамыз «Тура биде 
туған жоқ, туғанды биде 
иман жоқ» деп айтып кеткен. 
Атадан қалған сөздің ас та-
рында үлкен мағына жатыр. 
Дала заңында «сот», 
«түрме» деген түсініктер 
болмаса да, біздің баба-

ларымыз ерте заманнан 
әділдік пен ту ра шылдықты 
жақтаған. Төле би, Қазы-
бек би, Әйтеке би сияқты 
қайраткерлер ел ішін дегі 
шындықтың жақ тау шысы, 
жоқтаушысы болған. Дау-
дамайды би-шешен дер  дің 
реттеп отырғанын та рихтан 
жақсы білеміз. 

Бабалар бастаған әділдік 
 жолын әрі қарай жалғау жаңа 
толқынға жүктелер мін дет. 

Елбасымыз өзі нің Қазақ с-
тан халқына арнаған Жол-
дауында «..Демократиялық 
қоғам жағдайында қылмыс 
пен сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы күрес ерекше мәнге 
ие болады» деп атап өтті. 
Яғни, мемлекеттің осы жа-
ғымсыз құбылысты жою 
бағытындағы кешенді және 
жүйелі күрес жүргізу сая-
саты жанданып, әрі қарай 
жалғасын табады деген сөз.

Спорт деген бір сиқыр

Олимп шыңын бағындырғандар
Перизат ЖҰМАБЕК,
ГӘФ журналистика 
мамандығының 2 курс 
студенті

Тәуелсіздік алғалы бері 
қазақ елінің   жетістіктері  арта  
түсуде. Барлық сала бойын-
ша дүниежүзі елдеріне аты-
мыз шыға бастады. Спорт-
тағы жетістіктеріміз бір төбе. 
Аталмыш салада  2000  жыл 
жетістікке толы болды десек 
артық болмас. Сидней олим-
пи адасында бокстан Бекзат 
Саттарханов пен Ермахан 
Иб ра имовқа алтын жүлдені 
қоржынға салды.  Сол жылы 
100 метрге жүгіруден Ольга 
Рыпакова 1-орынды иеленді.  

2003 жылы  Генадий Го-
лов кин, 2004 жылы Афина  
олимпиадасында бокстан 
Бақ  тияр Артаев 1-орын, 2007 
жылы ауыр атлетикадан Илья 
Ильин алғаш рет әлем чемпи-
оны атанды. Зіл темірші 
Илья 2010-2012 жылдары да 
чемпион атанып, әлем хал-
қының назарын Қазақ с танға 
аударды. 

2008 жылы мәнерлеп 
сырғанаудан Денис Тен «Әлем 
кубогында» 1-орын, 2012 жылы 
Лондон олимпиа дасында ауыр 
атлетикадан  Мая Манеза, 
Зульфия Чин шан ло, вело т-
ректен Алек сандр Винокуров, 
үш  қар ғып секіруден Светлана 
По добедова, бокстан Серік 

Сәпиев алтын жүлдеге қол 
жет кізді. Қазақстандық спорт -
шы лардың тәуел сіздік тен 
кей ін гі жылдардағы жетіс-
тіктері мол. Бір өкініш-
тісі, ұлттық құрамада қазақ 
ұлтынан шыққан спорт шылар 
тым аз. 

Көпшіліктің ішінде гау-
һар тастай жалтылдап жүрген 
жас волейболшы Сәбина 
Алтын бекованы ерекше атап 
өтуге болатындай. Биыл 
ғаламторды шулатқан қазақ 
қызы «Әлемнің ең сұлу аруы» 
деген атаққа да ие болды. 
Осы жылдың тамыз айында 
Сәбина Жа понияның екінші 
диви зи ясы «Sisaket» клубына 
ауыс қан. «Sisaket» спорт 

қауымдастығы Сәбина үшін 
31,3 мыңнан 313 мың дол ларға 
дейін төлеуге әзір екенін айтқан. 
Бүгінде волей болшының жаңа 
клуб та жаттығып жүргеніне 2 
айдан асып кетті. Осы-
дан 2-3 ай бұрын бас па сөз 
беттеріне берген сұхбатында 
Сәбинаның бар мақсаты 
әлемдік аренада Қазақстан-
ның атын шығарып, туын 
желбірету болатын. Өкінішке 
қарай, қандасымыз өзге ел-
дің командасында ойнап жүр. 
Бұл жаңалыққа өз басым 
қатты налыдым. Сәбина се-
кілді үздік қазақ спорт-
шыларының ұлттық құрама-
да болғаны баршамыз үшін 
мақтаныш болар еді. 
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Отбасының ұйытқысы - аналар
Жанерке ҚОЖАНТАЕВА,
ГӘФ журналистика 
мамандығының 2 курс 
студенті
Суретте: форумның 
қатысушысы Ақжан Ал-
тыбаева

Қазіргі уақытта әрбір 
үйге, әрбір отбасына 
қазақстандық келісім 
мәдениеті мен бейбітшіліктің 
негізгі қағидаларын 
жеткізу өте маңызды. Бұл 
шара белсенді әрекетті 
қажет етеді. Осы орай-
да 26 қазанда Астана 
қаласындағы «Думан» қонақ 
үй кешенінде Қазақстан 
халқы Ассамблеясының 
республикалық аналар 
кеңесінің ІІ отырысы өтті.

Форумға ассамблеяның 
мү шелері, депутаттар, от ба-
сылық құндылықтарды сақ-
тау, ана мен баланы қорғау 
са ласында маманданған 
ҮЕҰ өкілдері мен көп ба
лалы ана лар, патронаттық 
отба сы лар және ҚХА өңірлік 
ана лар кеңестерінің өкілдері 
қа тысты. Біздің облысымыз-
дан А.Байтұрсынов атын да-
ғы ҚМУ, қазақ филология-
сы кафедрасының аға оқы-
ту  шысы, облыстағы аналар 
ке ңесінің мүшесі Алтыба
ева Ақжан Бақытжанқызы 

ба рып, қатысып 
келді. А.Ал-
тыбаева аталмыш 
фо рум ға екінші 
мәр те қа ты сып 
отыр. Форум нан 
ал ған әсе рі де 
ерекше.

- Алғашқы фо
румда аналар 
кеңесі құ рыл сын 
деген мақсатта 
жи налған едік, ал 
екінші бас қо суда 
әр об лыс тағы 
аналар кеңесі-
не қатысты өт кі-
зілген мә де  ни іс-
шара лар жайында 
есеп бердік. Елі-
міздің әр өңі рі-
нен қаты сушылар 
келді. Жи нал ған-
дар Қостанай облысын ерек
ше атап өтті. Мен «Қа зақ-
стандағы бірегейлікті қа-
лып тастырудағы Қос та най 
об лысы аналар кеңесінің рө-
лі» деген тақырыпта баян да-
ма жасадым. Баяндама бой-
ын ша Ассамблея атынан ма-
ра пат қа ие болдық. Аналар 
ке ңе сінің құрылғанына көп 
уа қыт болмаса да нә ти желі 
жұ мыс істеуде. Форумда 
ерек ше жандармен таныс-бі-
ліс болдық. Атап айтқанда, 
400 баласы бар Тұяқ апамыз 
да қатысты, - дейді Ақжан 
Ба қытжанқызы.

Форумның мақсаты – қа-

зақ  стандық біртектілік пен 
ұлт тық бірлікті нығайтудың 
ірге тасы ретінде отбасылық 
құндылықтарды сақтау. 
Атал  ған тақырып барысында 
«Қа   зақстандық біртектілікті 
қалыптастырудағы аналар 
ке ңе сінің рөлі» мәселелері 
қа растырылып, «Жақсы от
басы – абыройлы азамат», 
«Өзара қарым-қатынас ғы-
лы  мы», «Ұрпақтар дағда-
ры сы: аға, орта және 
кіші буын ара сындағы 
қатынас», «Дені сау ана
лар – дені сау ұлт» ат ты 
тақырыпты қамтыған ше -
берлік-сабақтары өтті. Іс-
ша ра барысында кеңестің 

бас  тамаларын, қызметінің 
не  гіз гі бағыттары мен 
жетіс тік терін көрсетететін 
көрме ұйымдастырылды. 
Форум со    ңын  да қаты -
сушылар ал ғыс хат тармен 
марапатталды. 

Аналар кеңесі қайырым-
ды лық мақсатымен көп ба-
ла  лы, жалғызілікті ана лар-
ға, жетім балаларға, мү ге-
дек терге, басқа да панасыз 
адам дарға моральдық және 
ма те риалдық көмек көр се-
те ді. Тұрақтылықты ны ғай-
тып, отбасы құндылық та-
рын сақтауға бағытталған 
осын дай іс-шара жыл сай
ын жалғасып отырады.

Асыл мұра

Текті сөздің төресі – терме
Перизат ОҢАЙБЕК,
ГӘФ журналистика 
мамандығының 1 курс 
студенті

Қазан айының 21 – 22 
күндері аралығында Ал-
маты облысы, Жамбыл 
ауданында «Текті сөздің 
төресі – терме» атты 
республикалық жыршы-
термешілердің байқауы 
өтті. Іс-шара ҚР Мәдениет 
және спорт министрлігінің 
Тілдерді дамыту және 
қоғамдық – саяси жұмыс 
комитетінің қолдауымен 
ұйымдастырылды. Сондай-
ақ, Қазақ хандығының 550 
жылдық мерекесі мен ай-
тыс өнерінің алтын діңгегі 
Сүйінбай Аронұлының 200 
жылдық мерейтойына ар-
налды. 

Қазылар алқасына Қазақ 
ұлттық өнер университетінің 
профессоры Алмас Алматов 
төрағалық етсе, құамында 
Мәжіліс депутаты Оразгүл 
Асанқызы, Абай атындағы 
Қазақ ұлттық педагогикалық 
университетінің профессо-
ры Темірхан Тебегенов, 
Мәдениет қайраткері Ыбы-
рай Балтабайұлы, Қазақ стан-
ның еңбек сіңірген қайрат ке-
рі Ақан Әбдуәлі болды. Сай-
ысқа еліміздің 14 облысы-
нан және Астана, Алматы 

қалаларынан облыстық, қа-
лалық деңгейде өткізілген 
бай қаулардың жеңіпаздары 
қа тысты. Сонымен қатар, та
нымал жыршы-термешілер 
де өнер көрсетті. Сол бай-
қауға университетіміздің 
мақ танышы, филология ма-
ман дығының 2 курс сту ден-
ті Нұрсұлтан Қасым қа ты-
сып, арнайы жүлде, 50000 
тең ге сыйақымен марапат
талды. Нұрсұлтан Қасым 
байқаудан алған әсе рі мен 
бөліскен болатын. 

- Нұрсұлтан, жүл де-
ңіз құтты болсын! Байқау 
қалай өтті? 

- Рахмет. Респуб лика-
лық дәрежеде болған дық-
тан өте жоғарғы деңгейде 
өт ті. Бұл байқау жыл сай
ын дәстүрлі түрде өткізіліп 
оты рады. Ұлттық өнерді на
сихаттап жүрген танымал 
тұлғалардан, ғалымдардан 
құ ралған қазылар алқа-
сы үміткерлердің орындау-
шылық шеберлігін бағалап, 
жеңіпаздарды анықтады. 

Бай қау жеңіпаздары ди
пломдармен, алғыс хаттар-
мен және қаржылай сыйлық-
тармен марапатталды.

- Байқауға кімдер қа-
тыс ты?

- Жаңадан танылып келе 
жатқан жастар, дарынды 
тер меші-жыршы, жыраулар 
қатысты. Жас аралығы 18 
бен 50 ті қамтыды. Сонымен 
қа тар, халыққа белгілі жыр
шы – жыраулар, мәдениет 
спорт министрлігінің жау
апты қызметкерлері, өнер-

та нушылар, зиялы қауым 
өкілдері, бұқаралық 
ақпарат құралдарының 
өкілдері қа тыс ты.

- Бұл байқаудың мақ -
са ты қандай?

- Республикалық деңгей-
де  гі үлкен іс – шаралар ке -
зін   де түрлі концерттер, ай
тыс – фестивальдар ұйым-
дас тырылып жата ды. Бірақ 
көп жағдайда жыр-тер-
ме лер ге көңіл бөліне бер-
мей ді. Жыр-терме не ғұр-
лым көп насихаттала тын 
болса, ұтарымыз мол. Се-
бе бі, жыраулық өнер хал-
қымыздың бойын да бар 
қа сиет. Ұлттық тәр бие 
мен халықтық өнерді на-
си  хат  тауға бағытталған 
бұл байқаудың мақсаты 
жыр шы лық-термешілік 
өнерге жа ңаша серпін 
беру арқылы әде би тілді 
дамытуға үлес қо су болып 
табылады.

- Өзге облыс жас-
та ры  ның шығарма шы-
лық деңгейі қандай жә-
не олардың бізден нендей 
артық шылықтары бар деп 
есептейсіз?

- Өзге облыс жаста ры-
ның шығармашы лық дең-
гейі бізге қарағанда ай тар-
лықтай жоғары деңгей-
де. Себебі, ол жақта жыр-
шылық-термешілік мектеп
тер қалыптасқан. Сондықтан 
сайысқа оңтүстік өңірінің 
ту малары көптеп қатысты. 
Ал, Қостанай өңірінде бұл 

өнер ді дамытатын арнайы 
мектептер, өкінішке қарай, 
жоқ болып тұр. Алдағы уа-
қыт та осындай ұлтық өнерді 
дамытатын мектептер ашы
лып жатса қуанар едік.

- Қарсыластарыңызды 
өзі ңізден мықтырақ деп есеп-
тейсіз бе?

- Қарсыластарымның бә-
рі де осал емес. «Анау мық-
ты» немесе «мынау нашар» 
деп айта алмаймын. Әр об
лыстан бір-бір термеші, 
14 үміткер қатысты. Оның 
ішінде барлығы да қала-
ларда, аудандарда жүлделі 
орын алып жүрген, ел алдына 
шығып жүрген терме шілер. 
Сондықтан, бәрінің дай-
ындықтары мықты. 

- Байқаудан алған әсері-
ңізбен бөліссеңіз?

- Байқаудан алған әсерім 
былтырғыға қарағанда ерекше, 
өзіме ұнады. Себебі өт кен жылға 
қарағанда жас тер мершілер 
көп болды. Сонымен қатар, 
деңгейлерінің біршама артуы. 
Өзге өңірдің термешілерімен та
нысып, көп теген жаңа достар 
таптым.

- Осыған дейін тер ме шілер 
байқауына қаты сты ңыз ба? 

- Иә. 2014 жылы 15 қара ша да 
Жітіқара қаласында аймақтық 
термешілер жары сында 1 орын, 
биылғы 22 сәу ірде облыстық 
жыршы-тер мешілер бауқауында 
1 орын ды иелендім.

- Сұхбатыңызға көп 
рахмет! Осындай жеңіс-
теріңіз кө бейе берсін. 

Бәрекелді!  

Әдемі әнші Әйгерім
Жамал ШАУКЕН,
ГӘФ, журналистика 
мамандығының 1 курс 
студенті.

Әсем әндерімен 
әрбір мерекелік кештер 
мен концерттердің сәнін 
келтіріп жүрген Әйгерім 
Бейсекованың 13 қарашада 
бенефис концерті өтті. 

Әйгерім үш жасынан 
бастап ән салып, би билеп 
талантын шыңдады. Бала 
арманы ұшқыр емес пе? 
Осыдан жеті жыл бұрын 
дәл сол сахна төрінде 
Әй герімнің ағасы Нұртас 
Бей сековтың бене фисі өт-
кен. Ағасының бене фисін 
көр ген Әйгерім де сол 
сах нада ән шыр қауды ар-
ман  даған екен. Ал енді, 
мі не сол кездегі 8 сынып 
оқу шысы, қазіргі кезде 
Ахаң атындағы Қос  та най 
мем лекеттік уни версите-

тінде психология ма

ман    дығының 4 курс 
сту   ден ті, "Өнер" сту ди я -
сы ның талантты әрі өнерлі 
әнші с-іне айналып отыр. 
Оқып жүрген мамандығына 
мүл дем қатысы болмаса 
да, өнерді жанына серік 
еткен Әйгерім: "Осы жет
кен жетістіктеріме бірден-
бір себепші ата-анам мен 
ұстаздарым! Ол кісілерге 
шексіз алғысымды білді-
ремін!", - дейді. 

Тек қана өнермен 
шектеліп қалмай, са
лауатты өмір сал
тын ұстанып, спортпен 
де шұғылданады. Шаңғы, 
теннис, баскетбол секілді 
спорт түрлерімен айналыс-
қан ды жақсы көреді. 
Сегіз қырлы, бір сырлы 
Әйгерімнің болашағынан 
зор үміт күтеміз. Оқуын 
ойдағыдай бітіріп, өз ісінің 
нағыз маманы болып, өнер 
жолында табысқа жетуіне 
тілектеспіз. 


